2 | ΕΝΟΤΗΤΑ 8   Παθητικοί χρόνοι ρημάτων

9ο ΓΥΜΝΑΣΙΟ ΚΑΛΛΙΘΕΑΣ  

Γ` ΤΑΞΗ

ΑΡΧΑΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ

ΕΝΟΤΗΤΑ 8

Παθητικοί χρόνοι ρημάτων: Φύλλο εργασίας

1. Ας θυμηθούμε πώς σχηματίζεται ο ενεργητικός και μέσος Μέλλοντας και Αόριστος του ρ. λύω.

Μέλλοντας    λύσω /λύσομαι
Αόριστος    ἔλυσα/ ἐλυσάμην
Να κλίνετε το μέλλοντα και αόριστο ενεργητικής και μέσης φωνής του ρ. λύω.

	Ενεργ. Μέλλοντας
	Ενεργ. Αόριστος
	Μέσος Μέλλοντας
	Μέσος Αόριστος

	
	
	λύσομαι
	

	
	
	λύσει/ῃ
	

	
	
	λύσεται
	

	
	
	λυσόμεθα
	

	
	
	λύσεσθε
	

	
	
	λύσονται
	


2. Να διαβάσετε τις ακόλουθες προτάσεις και να εντοπίσετε τα ρήματα.

- Ἡ πόλις ἡμῶν οὐ σωθήσεται. (Σώ -σ-εται)
– Παιδευθησόμεθα ὑπὸ τῶν διδασκάλων. (Παιδευ-σόμεθα)
– Οὐ πεισθήσονται τοῖς τούτων λόγοις. 
Στην Αρχαία Ελληνική τα ρήματα στη μέση και παθητική διάθεση έχουν τις ίδιες καταλήξεις. Εξαιρείται ο μέλλοντας και ο αόριστος, που σχηματίζουν διαφορετικούς τύπους στην παθητική διάθεση.

Παθητικοί χρόνοι φωνηεντόληκτων και αφωνόληκτων ρημάτων.

Τι διαφορές παρατηρείτε σε σχέση με τους τύπους της μέσης φωνής του μέλλοντα; 

Αυτός είναι ο μέλλοντας της παθητικής φωνής. Πώς σχηματίζεται; Με το πρόσφυμα -θη-
3. Να συμπληρώσετε τον πίνακα που ακολουθεί με τους τύπους του παθητικού μέλλοντα έχοντας στο μυαλό σας το ρ. λύω στη μέση φωνή για όλες τις εγκλίσεις.

	Οριστική
	Ευκτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	λυ-θή-σομαι
	λυθησοίμην
	
	

	λυθήσει
	λυθήσοιο
	λυθήσεσθαι
	λυθησόμενος

	λυθήσεται
	λυθήσοιτο
	
	λυθησομένη

	λυθησόμεθα
	λυθησοίμεθα
	
	λυθησόμενον

	λυθήσεσθε
	λυθήσοισθε
	
	

	λυθήσονται
	λυθήσοιντο
	
	


Παιδεύομαι – παιδεύσομαι – παιδευ θή σομαι

Τοξεύομαι – τοξεύσομαι - τοξευθήσομαι

ἱδρύομαι – ἱδρύσομαι - ἱδρυθήσομαι

κωλύομαι – κωλύσομαι – κωλυθήσομαι

νικῶμαι – νικήσομαι – νικηθήσομαι

ἀσκοῦμαι - ἀσκήσομαι -ἀσκηθήσομαι

τιμῶμαι- τιμήσομαι – τιμηθήσομαι

δηλοῦμαι -δηλώσομαι – δηλωθήσομαι

δουλοῦμαι- δουλώσομαι – δουλωθήσομαι

τιμωροῦμαι- τιμωρήσομαι - τιμωρηθήσομαι

Ας προχωρήσουμε στο σχηματισμό του παθητικού αορίστου!

Ο παθητικός αόριστος σχηματίζεται ως εξής:

αύξηση + ενεστωτικό θέμα του ρήματος + πρόσφυμα –θη- + καταλήξεις:  ἐ - λύ - θη – ν
αύξηση+ θέμα παθητικού μέλλοντα + καταλήξεις
4. Να  διαβάσετε προσεκτικά τον πίνακα με την κλίση του παθητικού αορίστου του ρ. λύω.

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο

	ἐ-λύ-θη-ν
	λυ-θῶ
	λυ-θείη-ν
	-
	λυ-θῆ-ναι

	ἐλύθης
	λυθῇς
	λυθείης
	λύ-θη-τι
	

	ἐλύθη
	λυθῇ
	λυθείη
	λυθήτω
	

	ἐλύθημεν
	λυθῶμεν
	λυθείημεν, λυθεῖμεν
	-
	

	ἐλύθητε
	λυθῆτε
	λυθείητε, λυθεῖτε
	λύθητε
	

	ἐλύθησαν
	λυθῶσι
	λυθείησαν, λυθεῖεν
	λυθέντων, λυθήτωσαν
	


Μετοχή

λυ-θείς, λυ-θεῖσα, λυ-θέν
	ΚΛΙΣΗ ΤΗΣ ΜΕΤΟΧΗΣ

	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ονομαστική
	λυθ-είς
	λυθ-εῖσα
	λυθ-έν

	γενική
	λυθ-έντος
	λυθ-είσης
	λυθ-έντος

	δοτική
	λυθ-έντι
	λυθ-είσῃ
	λυθ-έντι

	αιτιατική
	λυθ-έντα
	λυθ-εῖσαν
	λυθ-έν

	κλητική
	λυθ-είς
	λυθ-εῖσα
	λυθ-έν

	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	ονομαστική
	λυθ-έντες
	λυθ-εῖσαι
	λυθ-έντα

	γενική
	λυθ-έντων
	λυθ-εισῶν
	λυθ-έντων

	δοτική
	λυθ-εῖσι
	λυθ-είσαις
	λυθ-εῖσι

	αιτιατική
	λυθ-έντας
	λυθ-είσας
	λυθ-έντα

	κλητική
	λυθ-έντες
	λυθ-εῖσαι
	λυθ-έντα


παραδείγματα:

ἐτοξεύθην:

ἐφονεύθην:
ἐκρατήθην:

ἐτρίφθην:
έταράχθην:

ἠκούσθην: ἀκουσθῶ

ἐδηλώθην:

ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ

Τα αφωνόληκτα ρήματα σχηματίζουν με τον ίδιο τρόπο τον παθητικό μέλλοντα και αόριστο, αλλά μεταβάλλουν τον χαρακτήρα τους μπροστά από το –θ- του χρονικού προσφύματος ως εξής:           Χειλικόληκτα: π,β,(πτ) φ
Ουρανικόληκτα: κ,γ,(ττ,σσ) χ
Οδοντικόληκτα: τ,δ,θ, (ζ) σ
Παραδείγματα:

· καλύπτομαι (θεμ. καλυβ-) καλυφθήσομαι   ἐκαλύφθην

· λείπομαι (θεμ. λειπ-) λειφθήσομαι   ἐλείφθην

· ἄγομαι (θεμ. ἀγ-) ἀχθήσομαι   ἤχθην                                  
· κηρύττομαι (θεμ. κηρυκ-) κηρυχθήσομαι   ἐκηρύχθην

· ψεύδομαι (θεμ. ψευδ-) ψευσθήσομαι   ἐψεύσθην

· πείθομαι (θεμ. πειθ-) πεισθήσομαι   ἐπείσθην

Επίσης μερικά ρήματα σχηματίζουν τον παθητικό μέλλοντα και αόριστο προσθέτοντας ένα –σ- πριν από το πρόσφυμα –θη-, αν και δεν είναι οδοντικόληκτα:

· ἀκούομαι ἀκουσθήσομαι, ἠκούσθην

· κελεύομαι κελευσθήσομαι, ἐκελεύσθην

Οι τύποι που μάθαμε προηγουμένως ανήκουν στον παθητικό μέλλοντα και αόριστο Α΄. 
Υπάρχει  όμως και  ο Β΄ παθητικός μέλλοντας και αόριστος.

Τα ρήματα που σχηματίζουν Β΄ παθητικό μέλλοντα και αόριστο μετά το θέμα δεν παίρνουν πρόσφυμα –θη-/-θε-, αλλά μόνον –η- /-ε- : 
Παραδείγματα:  γραφ-ή-σομαι / ἐγράφ-η-ν  
Κοπήσομαι /ἐκόπην

ἀπαλλαγήσομαι /ἀπηλλάγην 
τριβήσομαι /ἐτρίβην

ΚΛΙΣΗ ΠΑΘΗΤΙΚΟΥ ΑΟΡΙΣΤΟΥ Β’

	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο

	ἐγράφην
	γραφῶ
	γραφείην
	-
	γραφῆναι

	ἐγράφης
	γραφῇς
	γραφείης
	γράφηθι
	

	ἐγράφη
	γραφῇ
	γραφείη
	γραφήτω
	

	ἐγράφημεν
	γραφῶμεν
	γραφείημεν-γραφεῖμεν
	-
	

	ἐγράφητε
	γραφῆτε
	γραφείητε-γραφεῖτε
	γράφητε
	

	ἐγράφησαν
	γραφῶσι
	γραφείησαν-γραφεῖεν
	γραφέντων -γραφήτωσαν
	


Μετοχή

γραφείς , γραφεῖσα , γραφέν
Οι τύποι αυτοί κλίνονται όπως και οι προηγούμενοι με τη μόνη διαφορά ότι το β΄ ενικό προστακτικής έχει κατάληξη –θι- αντί για –τι- π.χ. γράφη-θι

Σημείωση: Το ρήμα γράφομαι έχει και τύπο ἐγράφθην

Η ώρα της παρατήρησης

Να προσέξετε τα ρήματα και να σημειώσετε τις παρατηρήσεις σας.

στραφ-ή-σομαι/ ἐστράφ-η-ν  (του ρ. στρέφομαι)
τραφ-ή-σομαι / ἐτράφ-η-ν    (του ρ. τρέφομαι)
Το ποιητικό αίτιο και η παθητική σύνταξη.
1. Να διαβάσετε τις προτάσεις που ακολουθούν και να δηλώσετε τη διαφορά μεταξύ τους.

α) Οἱ Ἕλληνες ἐνίκησαν τοὺς Πέρσας.

β) Οἱ Πέρσαι ἐνικήθησαν ὑπὸ τῶν Ἑλλήνων. .

Διαφορά:

……………………………………………………………………………………………

2. Σε ποια φωνή βρίσκεται το ρήμα στο πρώτο παράδειγμα και σε ποια στο

δεύτερο; ………………………… …………………………..

Συνεπώς στο πρώτο παράδειγμα έχουμε ……………………………… σύνταξη, ενώ στο

δεύτερο παράδειγμα …………………………………. σύνταξη.

3. Τι δηλώνει ο προσδιορισμός ὑπὸ τῶν Ἑλλήνων; …….………………………………

Ο προσδιορισμός αυτός ονομάζεται ποιητικό αίτιο(πρόσωπο ή πράγμα που ποιεῖ την αιτία) και τον συναντούμε σε προτάσεις που βρίσκονται σε παθητική σύνταξη.

4. Πώς εκφράζουμε το ποιητικό αίτιο στα Νέα Ελληνικά;

………………………………………………………………………………………………………………………

5. Δώστε ένα παράδειγμα στα Νέα Ελληνικά που να περιέχει ποιητικό αίτιο: 

………………………………………………………………………………………………………………………

6. Να μεταφράσετε τις προτάσεις και να εντοπίσετε το ποιητικό αίτιο στην κάθε μια.

α) Κατεκόπησαν οἱ στρατιῶται ὑπὸ τῶν ἱππέων.

β) Οὐδὲν ἔργον ἀξιόλογον ἐπράχθη ἀπὸ τοῦ ποιητοῦ.

γ) Ἡ νῆσος δῶρον ἐκ βασιλέως ἐδόθη εἰς Κῦρον.

δ) Παρὰ πάντων ὁμολογεῖται ὅτι Κῦρος ἐβούλετο τὴν Ἑλλάδα λαμβάνειν.

ε) Τὴν πόλιν ἤκουσεν ἠχμαλωτίσθαι πρὸς τῶν πολεμίων.

στ) Ταῦτα Θεμιστογένει τῷ Συρακουσίῳ γέγραπται.

7. Να σημειώσετε τις περιπτώσεις ποιητικού αιτίου που βρήκατε στον ακόλουθο πίνακα δίνοντας την πρόθεση μαζί με την πτώση, στην οποία βρίσκεται το όνομα που τη συνοδεύει.

ὑπό + γενική
ἀπό  + γενική

ἐκ + γενική
παρά + γενική
πρός + γενική
δοτική
Σημείωση:1) H πιο συνηθισμένη μορφή του είναι το ὑπὸ +γενική. 
2) Την απλή δοτική τη χρησιμοποιούμε συνήθως με παρακείμενο, υπερσυντέλικο ή με το ρηματικό επίθετο σε –τὸς ή –τέος.

Πώς μετατρέπουμε την ενεργητική σύνταξη σε παθητική;

[image: image2.png]


Οἱ Ἕλληνες ἐνίκησαν τοὺς Πέρσας.                          Οἱ Πέρσαι ἐνικήθησαν ὑπὸ τῶν Ἑλλήνων.
Να συντάξετε τις προτάσεις. Να  επισημάνετε τις αλλαγές που έγιναν από το πρώτο στο δεύτερο παράδειγμα.

Υ ( Ποιητικό αίτιο, Α ( Υποκείμενο
ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΣΥΝΤΑΞΗ - ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΣΥΝΤΑΞΗ

Ποιητικό Αίτιο

Ακολουθώντας το σχήμα να μετατρέψετε τη σύνταξη των προτάσεων από ενεργητική σε παθητική ή το αντίστροφο.
	α) Οἱ φρουροὶ τὴν πόλιν ἔσωσαν.

β) Ὁ βασιλεὺς κελεύει τοὺς Ἕλληνας τὰ ὅπλα παραδοῦναι.

γ) Οἱ στρατιῶται ἐθαύμαζον τὸν Κῦρον.

δ) Οἱ ἁλιεῖς ἰχθῦς ἁλιεύουσιν.

ε) Ἡμεῖς ὑπὸ τῶν στρατιωτῶν ἐσώθημεν.

στ) Οἱ Λακεδαιμόνιοι ἐκολάσθησαν ὑπὸ τῶν ἀδικηθέντων.

ζ) Οὗτοι ὑπὸ τῶν πολεμίων διεφθάρησαν.
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